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                    Abstract
An extraordinary cache of ancient, well-preserved Cannabis plant remains was recently discovered in a tomb in the Jiayi cemetery of Turpan, NW China. Radiometric dating of this tomb and the archeobotanical remains it contained indicate that they are approximately 2800–2400 years old. Both morphological and anatomical features support the identification of the plant remains as Cannabis. Research discussed in this paper describes 13 nearly whole plants of Cannabis that appear to have been locally produced and purposefully arranged and used as a burial shroud which was placed upon a male corpse. This unique discovery provides new insight into the ritualistic use of Cannabis in prehistoric Central Eurasia. Furthermore, the fragmented infructescences of Cannabis discovered in other tombs of the Jiayi cemetery, together with similar Cannabis remains recovered from coeval tombs in the ancient Turpan cemetery along with those found in the Altai Mountains region, reveal that Cannabis was used by the local Central Eurasian people for ritual and/or medicinal purposes in the first millennium before the Christian era.


魔幻大麻----来自吐鲁番加依墓地的证据
新疆吐鲁番加依墓地M231墓室内出土了13株保存完好的植物遗存。综合形态学与解剖学特征,这些植物被鉴定为大麻(Cannabis sativa L.)。年代测定显示加依墓地距今约2800年至2400年;同时,出土器物的特征与该时段颇为盛行的苏贝希文化吻合。由于出土的13株大麻完好的保存了根、茎、叶、果实等部分,我们推测其为当地收获或采集后不久即放入墓中。这些大麻植株整齐地覆盖在墓主人的身体上,似乎有着某种特定的用途。同时,加依墓地的另外3个墓葬内的部分陶器内发现了磨碎的大麻。另外,同时代的吐鲁番洋海墓地,以及阿尔泰山北侧的若干处墓地内也发现了宗教色彩浓厚的大麻遗存。上述现象显示出中亚先民在公元前一千纪期间对大麻的利用价值已有较为深入的理解。
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